
P R O T O K Ó Ł  Nr II/09 
z obrad XXX Sesji Rady Gminy Nowe Miasto Lubawskie  

z/s w Mszanowie  
odbytej w dniu 17 lutego 2009r.  

 
 
Przewodniczący Rady Gminy Mirosław Wodara o godz.1000 otworzył XXX Sesję i po 
powitaniu radnych i gości oświadczył, iŜ zgodnie z listą obecności w posiedzeniu 
uczestniczy 14 radnych, co wobec ustawowego składu Rady wynoszącego 15 osób, 
stanowi quorum pozwalające na podejmowanie prawomocnych uchwał.  
Sesja odbywała się w sali narad Urzędu Gminy w Mszanowie i trwała do godz. 1310. 
  
Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do protokołu.  
 
Nieobecny Pan Dariusz Kopański.  
 
Spoza członków Rady w Sesji uczestniczyli: 
- Wójt Roman Trąpczyński  
- Z-ca Wójta - Sekretarz Gminy Renata ŚliŜewska  
- Dyrektor Zarządu Dróg Wojewódzkich Rejon w Nidzicy Janusz Adamiak  
- Powiatowy Inspektor Sanitarny w Nowym Mieście Lub. Ewa Pielak 
- Skarbnik Gminy Ewa ŚpiŜewska  
- specjalista ds. dróg gminnych Paweł Oelberg 
- insp. ds pozyskiwania funduszy unijnych i promocji gminy Marcin Buliński 
- Dyrektor Gminnego Centrum Kultury Andrzej Andrzejewski 
- Kierownik Gospodarstwa Pomocniczego przy Urzędzie Gminy Mieczysław Wojtaszko 
- Dyrektor Gminnego Zespołu Oświaty Krystyna Danielewska 
- Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej Ewelina Tuchalska 
- sołtysi wymienieni w załączniku nr 2 
 
Porządek obrad: 
1. Otwarcie i stwierdzenie quorum. 
2. Wybór sekretarza obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z obrad XXIX Sesji. 
4. Zgłaszanie zmian do porządku obrad. 
5. Informacja o działalności Wójta w okresie międzysesyjnym. 
6. Zapytania i wnioski. 
7. Informacja Zarządu Dróg Wojewódzkich dotycząca budowy przejść dla pieszych w 

Tylicach i Pacółtowie. 
8. Informacja Sanepid-u na temat stanu sanitarnego gminy. 
9. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę nr XXVII/130/08 z dnia 16.12.2008r. w 

sprawie uchwalenia budŜetu gminy Nowe Miasto Lubawskie na 2009r. 
10. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Planu Odnowy Miejscowości Chrośle na lata 

2009-2016. 
11. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Planu Odnowy Miejscowości Tylice na lata 

2009-2016. 
12. Odpowiedzi na zapytania i wnioski. 
13. Zamknięcie obrad Sesji.  

 
Przebieg obrad: 
 
Ad 1 
Otwarcie nastąpiło jak na wstępie niniejszego protokołu. 
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Ad 2 
Na sekretarza obrad powołano radnego Ireneusza Kowalskiego. 
 
 
Ad 3 
Przyjęcie protokołu z obrad XXIX Sesji. 
 
W związku z absencją sekretarza obrad poprzedniej Sesji, Pana Dariusza Kopańskiego, 
Przewodniczący Rady zaproponował przełoŜenie tego punktu na następną Sesję.  
 
 
Ad 4 
Zgłaszanie zmian do porządku obrad. 
 
Przewodniczący Rady zaproponował dodatkowy punkt jako 8 - informacja Sanepid-u na 
temat stanu sanitarnego gminy. 
Pozostałe punkty ulegają przesunięciu. 
 
Innych zmian nie zgłoszono. 
 
Rada Gminy w głosowaniu jednomyślnie dokonała zmiany porządku obrad. 
 
 
Ad 5 
Wójt przedstawił informację ze swojej działalności w okresie międzysesyjnym: 
- 21 stycznia nastąpiło otwarcie ofert na realizację zadania publicznego w zakresie 
upowszechniania kultury fizycznej i sportu w gminie. Ofertę złoŜyła Rada Gminna 
Ludowych Zespołów Sportowych i ona będzie realizowała to zadanie w roku 2009.  
- 23 stycznia, Wójt brał udział w rocznej naradzie w Komendzie Powiatowej Państwowej 
StraŜy PoŜarnej w Nowym Mieście Lubawskim podsumowującej działania w roku 2008. W 
naradzie uczestniczył równieŜ Z-ca Komendanta Wojewódzkiego PSP w Olsztynie. 
- 25 stycznia, Wójt brał udział w spotkaniu z okazji Dnia Babci i Dziadka, w Gwiździnach,  
- 26 stycznia, zatwierdził plan montaŜu lamp oświetleniowych w roku 2009 we wsiach 
Nawra – Ustronie – 8 sztuk, Mszanowo – 4 sztuki, Tylice – 2 sztuki, Gryźliny – 1 lampa, 
- Wójt podpisał porozumienie z Ośrodkiem Edukacji Przedszkolnej w sprawie prowadzenia 
w szkołach na terenie gminy, zajęć z dziećmi w wieku 3-5 lat, uczęszczać będzie 96 
dzieci, w Bratianie będą 2 grupy, w pozostałych jedna. 
- odbyło się zebranie wiejskie w Nawrze, uczestniczyła Pani Sekretarz oraz w Pacółtowie, 
uczestniczył Pan Wójt.  
- 28 stycznia, w Skarlinie odbył się przegląd jasełek boŜonarodzeniowych, wygrała Szkoła 
Podstawowa w Skarlinie, która później zajęła I miejsce w powiecie, 
- Pani Sekretarz uczestniczyła w spotkaniu z okazji Dnia Seniora w Bratianie. 
- 29 stycznia, w auli Uniwersytetu Warmińsko-Mazurskiego w Olsztynie odbyła się 
konferencja podsumowująca realizację programu „Odnowa wsi i zachowanie dóbr kultury”, 
połączona z podpisaniem umowy przez Marszałka Województwa z Ministerstwem 
Rolnictwa o naborze wniosków dotyczących rozwoju wsi, terminie do 2 kwietnia. Na 
konferencji gmina prezentowała swoje osiągnięcia, na 10 zgłoszonych wniosków, 7 
zostało zrealizowanych.  
Wójt poinformował, Ŝe po sprawozdaniu Pan Marcin Buliński przedstawi tę prezentację.  
- 30 stycznia, odbyło się spotkanie w Gwiździnach, podczas którego podpisane zostało 
wstępne porozumienie w sprawie zgłoszenia miejscowej Ochotniczej StraŜy PoŜarnej do 
krajowego systemu ratowniczo-gaśniczego. W spotkaniu uczestniczył Wójt,  Komendant 
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Powiatowy Państwowej StraŜy PoŜarnej w Nowym Mieście Lub. oraz Zarząd Ochotniczej 
StraŜy PoŜarnej w Gwiździnach,  
- 2 lutego, Pan Leszek Zagórski został mianowany Zastępcą Komendanta Powiatowego 
PSP w Nowym Mieście Lubawskim.  
- 3 lutego odbyła się uroczystość wręczenia medali z okazji 50-lecia poŜycia 
małŜeńskiego, 5 parom. 
 - 4 lutego, Wójt brał udział w spotkaniu Komitetu Obchodów 600 lecia Bitwy pod 
Grunwaldem, której rocznica przypada w roku 2010. Spotkanie odbyło się w Urzędzie 
Marszałkowskim, uczestniczyła równieŜ Gmina Kurzętnik i miasto Nowe Miasto 
Lubawskie.  
- 5 lutego, Wójt spotkał się z Prezesem Firmy HUMDREX, który wyraził chęć finansowania 
niektórych przedsięwzięć w dziedzinie sportu.  
- w tym samym dniu odbyło się spotkanie Lokalnej Grupy Działania podczas, którego Lider  
przedstawił strategię rozwoju gminy Nowe Miasto Lubawskie, opracowana jest równieŜ dla 
pozostałych gmin członków Stowarzyszenia. Omówiono realizację zadań inwestycyjnych 
jak: remont świetlicy w Lekartach, zagospodarowanie terenu wokół świetlicy w Jamielniku i 
Skarlinie, wyposaŜenie w sprzęt audiowizualny świetlicy w Lekartach, Jamielniku i 
Skarlinie. 
- 6 lutego odbyło się zebranie wiejskie w Chroślu, podjęto uchwałę o przewidywanym 
remoncie świetlicy, wraz z zagospodarowaniem obejścia.  
- 10 lutego odbyło się zebranie wiejskie w Tylicach, uczestniczyła Z-ca Wójta. Podjęto 
uchwałę o przewidywanym remoncie świetlicy w ramach programu „Odnowa wsi”.  
- 11 lutego Wójt podpisał 2 akty notarialne na sprzedaŜ działek w Gryźlinach i Tylicach, 
- 11 lutego, w imieniu Wójta, Kierownik Gospodarstwa Pomocniczego i insp. ds ochrony  
środowiska Pan Eugeniusz Sobczyk uczestniczyli w posiedzeniu Związku Gmin 
Ostródzko-Iławskich w Ostródzie dotyczącym kalkulacji kosztów składowania odpadów 
komunalnych w Rudnie.  
-12 lutego Wójt spotkał się z kierownictwem firmy KOMPASZ w sprawie trudności 
finansowych związanych z kryzysem, za IV kwartał z powodu braku zbytu, spadła 
produkcja o 60%  
- tego samego dnia, w Iławie Wójt podpisał akt notarialny z PKP Oddział w Olsztynie 
dotyczący przejęcia kolejnych działek po torowisku w Tylicach. 
- poinformował, Ŝe 13 lutego, z powodu braku chętnych nie odbył się przetarg na sprzedaŜ 
3 działek w Jamielniku,.  
– 14 lutego, w Mszanowie odbyła się Gala Przedsiębiorczości, Kapituła wraz ze Starostą 
Nowomiejskim wyróŜniła z terenu gminy Nowe Miasto Lubawskie w kategorii rolnik roku 
2008 – Pana Jana Bartkowskiego, osobowość roku – Pana Rafała Kitowskiego, a 
bizneswoman roku została wybrana Pani Lukrecja Groszkowska,   
- równieŜ 14 lutego, Wójt brał udział w zebraniu sprawozdawczo-wyborczym Ochotniczej 
StraŜy PoŜarnej w Bratianie,  
 
- w okresie międzysesyjnym Wójt wydał następujące zarządzenia: 
- 3.02.2009r. w sprawie sprzedaŜy nieruchomości stanowiącej własność gminy Nowe 
Miasto Lubawskie z/s w Mszanowie w drodze bezprzetargowej w celu poprawy warunków 
zagospodarowania nieruchomości przyległej (Tylice dz.176/6), 
- 3.02.2009r. w sprawie sprzedaŜy w drodze przetargu ustnego nieograniczonego 
nieruchomości stanowiącej własność gminy Nowe Miasto Lubawskie z/s w Mszanowie 
(Gryźliny dz.179), 
- 4.02.2009r. w sprawie wyboru podmiotów, którym zostanie zlecona realizacja zadań 
publicznych z zakresu upowszechniania kultury fizycznej i sportu, 
- 4.02.2009r. w sprawie przyjęcia sprawozdań Polskiego Czerwonego KrzyŜa Warmińsko-
Mazurskiego Zarządu Okręgowego, któremu zlecono realizację zadań z zakresu ochrony i 
promocji zdrowia, 
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- 5.02.2009r. w sprawie przyjęcia sprawozdania Stowarzyszenia Pro Publico Bono. Dla 
Dobra Wspólnego, któremu zlecono realizację zadania z zakresu ochrony i promocji 
zdrowia, 
- 10.02.2009r. w sprawie sprzedaŜy nieruchomości stanowiącej własność gminy Nowe 
Miasto Lubawskie w drodze bezprzetargowej w celu poprawy warunków 
zagospodarowania nieruchomości przyległej (Bratian dz.584/16), 
 
Wójt poinformował, Ŝe 13 lutego odbyło się posiedzenie Zarządu Związku Gmin Ziemi  
Nowomiejskiej, na którym analizowano nowe stawki za wywóz odpadów, np. za pojemnik 
o pojemności 110 l: w Lubawie  obowiązuje 12,90 zł., w Ostródzie – 13,40 zł., Iławie – 
12,10 zł., Biskupcu – 14,10 zł.   
Ustaliliśmy, Ŝe dla potrzeb gminy Kurzętnik, Grodziczna, miasta Nowego Miasta 
Lubawskiego i gminy Nowe Miasto Lubawskie stawka będzie wynosiła 12,00 zł. brutto. 
Poinformował, Ŝe Referat Finansowy kończy sporządzanie nakazów płatniczych, sołtysi 
będą doręczać płatnikom. Poinformował, Ŝe spotkał się juŜ z pytaniami dlaczego stawka 
podatku od nieruchomości wynosi 0,20 zł., ale nie jest to maksymalna stawka, bo ta 
wynosi 0,337 zł.  
Ponadto Wójt poinformował, Ŝe Dyrektor Gminnego Centrum Kultury, z dniem 
wczorajszym przyjął do pracy na stanowisko głównego specjalisty radnego Cezarego 
Kawieckiego i nie koliduje to z przepisami prawa , radny nie traci mandatu.  
 

Pan Marcin Buli ński  dokonał prezentacji medialnej dotyczącej realizacji 7 zadań 
inwestycyjnych w ramach Programu „Odnowa wsi i ochrona dóbr kultury”. 
Ogólna kwota dofinansowania wynosiła ponad 1.200 tys.zł. Główne prace, które udało się 
wykonać w ramach projektu to: docieplenie ścian zewnętrznych, wymiana stolarki okiennej 
i drzwiowej, remont konstrukcji i pokrycia dachowego, wymiana kompleksowa obróbek 
blacharskich, wymiana instalacji elektrycznej i odgromowej, wymiana instalacji wodno-
kanalizacyjnej, modernizacja ogrzewania , wykonanie podsufitki z dociepleniem, 
przebudowa instalacji sanitariatów dla potrzeb osób niepełnosprawnych, wymiana 
posadzek, wymiana armatury sanitarnej, tynki, malowanie ścian, sufitów, okładziny 
pomieszczeń sanitariatów, wykonanie ogrodzenia oraz wykonanie placu zabaw w 
Pacółtowie. 
Przedstawił zdjęcia obiektów przed remontem i po remoncie. Omówił zakres prac w 
poszczególnych świetlicach ich wartość oraz rezultaty, które udało się osiągnąć dzięki 
realizacji projektu. 
 
 
Ad 6 
Zapytania i wnioski. 
 
Radny Ireneusz Kowalski  wnioskował, aby Kierownik Gospodarstwa Pomocniczego 
przedstawił bliŜsze informacje na temat spotkania w Ostródzie dotyczącego kosztów 
wywozu śmieci.  
 
Pan Mieczysław Wojtaszko poinformował, Ŝe  na spotkaniu w dniu 11 lutego br. w 
Urzędzie Gminy w Ostródzie przedstawione zostały koszty utrzymania składowiska w 
Rudnie w przeliczeniu na 1 tonę przyjmowanych śmieci komunalnych. Stawka jest 
dwuskładnikowa, składa się z opłaty marszałkowskiej w wysokości 100 zł. i opłaty 
logistycznej, dotyczącej utrzymania składowiska (przyjmowanie i rekultywacja 
poszczególnych komórek na wysypisku), wynosi 99 zł. Niektórzy wójtowie obecni na 
spotkaniu przedstawili koszty zbiórki odpadów nie segregowanych. Te stawki przedstawił 
Wójt w swojej informacji. Nie ma znaczącej rozbieŜności, jeŜeli chodzi o pojemniki o 
pojemności 110 l i tak w gminie Lubawa wynosi 12,90 zł. plus opłata za dzierŜawę (3,40 
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zł.),  gmina Iława -  12,50 zł. gmina Ostróda – 13,40 zł. plus dzierŜawa pojemnika – 3,42 
zł. Opłaty w powiecie nowomiejskim zostały omówione na spotkaniu Zarządu Związku 
Gmin Ziemi Nowomiejskiej i przyjęto 12,00 zł. brutto za pojemnik 110l. 
 
Wójt  poinformował, Ŝe opłata środowiskowa, obecnie to jest opłata marszałkowska, w 
roku 2007 wynosiła 27 zł. , w 2008 roku - 75 zł. , na rok 2009 – 100 zł.   W związku ze 
zwiększonymi kosztami wywozu, Gospodarstwo Pomocnicze będzie wnioskowało o 
dotację w wysokości 4 tys.zł.  
Poinformował, Ŝe nie ma firm chętnych do odbioru plastików. Obecnie Gospodarstwo 
wywozi je na koszt gminy do Przedsiębiorstwa Usług Komunalnych w Ostródzie.  
 

Kierownik Gospodarstwa  wyjaśnił, Ŝe gmina nie płaci za składowanie plastiku, jedynie 
koszty transportu. Nie ma firmy, która zajęłaby się recyklingiem papieru, plastiku i szkła. 
Od lutego śmieci są wywoŜone do Rudna, jest taniej, obecnie 150 zł. od tony, natomiast 
od 1 marca 200 zł. W Łąkorzu płaci się od 1m3, przeliczając na 1 tonę wychodzi około 600 
zł.  Kwota dofinansowania, o której wspomniał Pan Wójt podyktowana jest rozbieŜnością 
cen.  
 
Radny Zdzisław Arentowicz  zapytał, czy znajdą się pieniądze na zwalczanie choroby 
Aujeszkyego u trzody chlewnej, głównie badania, choroba rozszerza się coraz bardziej, w 
gminie jest juŜ około 30 ognisk. W budŜecie Państwa pieniędzy na ten cel nie ma.  
 

Wójt  odpowiedział, Ŝe powiat nowomiejski jest jedynym powiatem na Warmii i Mazurach, 
w którym decyzją Powiatowego Lekarza Weterynarii, na ubój nie są przeznaczane 
pozostałe sztuki trzody w gospodarstwie.   
Trzeba będzie wnioskować poprzez Wojewódzką Izbę Rolniczą i Ośrodek Doradztwa 
Rolniczego.  
 

Radny Ireneusz Kowalski  – Pan Wójt poinformował, Ŝe radny Kawiecki został głównym 
specjalistą, zapytał w jakiej dziedzinie.  
 

Wójt  odpowiedział, Ŝe radny Kawiecki został zatrudniony przez Pana Andrzejewskiego, a 
nie przez Wójta. Dyrektor poinformował mnie, Ŝe takie stanowisko jest przewidziane. 
 

Radny Ireneusz Kowalski  – w związku z tym dotacja dla GCK będzie musiała  być 
zwiększona.  
 

Wójt  odpowiedział, Ŝe nie na płace. Poinformował, Ŝe polityka kadrowa w jednostkach 
administracyjnych naleŜy do kierowników tych jednostek. 
 
Radny Bogdan Król  wnioskował o usytuowanie tzw. „śpiących policjantów” na ul. 
Kościelnej w Bratianie, o czym zgłaszają mieszkańcy. 
 
Sołtys  stwierdził, Ŝe jest tam ograniczenie do 30km/h.  
 
 
Ad 7 
Informacja Zarządu Dróg Wojewódzkich dotycząca budowy przejść dla pieszych w 
Tylicach i Pacółtowie. 
 

Przewodniczący Rady przypomniał, Ŝe taki wniosek został zgłoszony na Sesji, w tej 
sprawie była prowadzona korespondencja z Komendą Powiatową Policji i Zarządem Dróg 
Wojewódzkich. Wczoraj w Tylicach była nawet wizja lokalna przeprowadzona przez 
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jednego z pracowników Zarządu Dróg.  
 

Pan Dyrektor podziękował za zaproszenie na Sesję. W sprawie przejścia dla pieszych w 
Tylicach poinformował, Ŝe w bieŜącym roku planowana jest budowa chodnika, na ten cel 
przeznaczone jest około 40 tys.zł. W ramach tej budowy zostanie wykonane przejście dla 
pieszych w obrębie skrzyŜowania na Mroczenko. Wnioskował, aby gmina wspomogła 
finansowo tę inwestycję.  
Natomiast sprawa przejścia dla pieszych w Pacółtowie będzie rozpatrywana przez komisję 
inŜynierii ruchu z Zarządu Dróg Wojewódzkich w Olsztynie i przez Komendę Wojewódzką 
Policji, prawdopodobnie w najbliŜszych tygodniach decyzja zostanie podjęta.  
Stwierdził, Ŝe droga nr 538 – wojewódzka, przebiegająca przez gminę Nowe Miasto 
Lubawskie jest w nie najlepszym stanie. W bieŜącym roku gruntownych napraw nie 
przewiduje się, chyba, Ŝe po remoncie dziur w okresie wiosennym zostaną pieniądze na 
letnie utrzymanie.  
 
Przewodnicz ący Rady Gminy Mirosław Wodara  – pas jezdni przebiegającej w jednym 
kierunku powinien być szerokości 3-3,5m, czyli jezdnia powinna być szerokości nie mniej 
niŜ 6m. Niestety na odcinku Pacółtowo – Kuligi nie ma tej szerokości, najwyŜej 5,5m. Czy 
Zarząd Dróg Wojewódzkich planuje w przyszłości jej poszerzenie, chociaŜ odcinkami, aby 
stała się bezpieczną. Na zebraniu wiejskim w Tylicach była poruszana sprawa mostu na 
rzece Wel, o nośności 15 ton, jeŜdŜą tam tiry i to najczęściej nocą. W Tylicach przez wieś, 
aby 2 duŜe samochody cięŜarowe mogły wyminąć się, muszą wjechać na chodnik. We wsi 
jest ograniczenie prędkości do 40km/h, ale te samochody jeŜdŜą z prędkością duŜo 
większą i to najczęściej w porze nocnej, powodując duŜy hałas.  
Jest taki odcinek drogi w Kuligach, tam często zdarzają się wypadki, była nawet 
poprawiana szerokość drogi, wnioskował o współpracę z policją i zwrócenie uwagi na 
kierowców cięŜkich tirów. Apelował, Ŝeby wpłynąć na pewne decyzje Zarządu 
Województwa co do drogi 538, bo jest to chyba najgorszy odcinek w województwie.  
Przewodniczący Rady wspomniał o spotkaniu na tej sali na temat ochrony drzew 
przydroŜnych. Na tej drodze zapomina się o tym, bo rosną po obu stronach blisko jezdni 
niszcząc asfalt. To jest niebezpieczna droga i w złym stanie. 
 
Dyrektor  odpowiedział, Ŝe na odcinku tej drogi na terenie gminy Nowe Miasto Lubawskie i 
Grodziczno będzie przebudowany most na rzece, to jest pierwszy krok, aby ta droga 
wyglądała jak po zachodniej części, od Nowego Miasta w kierunku Biskupca. To 
inwestycja dwuletnia, planowany koszt około 4 mln zł. Prawdopodobnie, ale nie obiecuję, 
od następnego roku będziemy próbowali tę drogę doprowadzić do szerokości 5,5 m-6m.  
Wszystko to jest uwarunkowane szerokością pasa drogowego. Drugą sprawą jest to, Ŝe 
rolnicy próbują tę drogę zaorać. Poinformował, Ŝe plan inwestycyjny Rejonu Dróg 
Wojewódzkich w Nidzicy na bieŜący rok wynosi 22 mln zł., gmin podobnych do Nowego 
Miasta jest 27. Być moŜe w przyszłym lub jeszcze w bieŜącym roku uda się coś zrobić w 
ramach bieŜącego utrzymania, ale tylko na szerokości jaka jest obecnie. Konserwator 
przyrody nie pozwala wycinać drzew, chociaŜ w granicach powiatu, trochę tych drzew 
ubyło. 
 
Sołtys wsi Bratian  stwierdził, Ŝe przy drogach wojewódzkich moŜna budować chodniki, a 
przy krajowej nie, Bratian juŜ od 20 lat ubiega się o chodnik. 
 
Wójt  zgodził się ze zdaniem sołtysa. Poinformował, Ŝe gminy nie stać na wybudowanie 
tego chodnika łącznie z kanalizacją deszczową i burzową. MoŜe naleŜałoby rozwaŜyć  
budowę ścieŜki rowerowej i chodnika w miejscu torów kolejowych. 
 
Pan Roman Sienkowski  – mieszkańców denerwuje to, bo w mieście przy krajowej jest, w 
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Kurzętniku równieŜ, w Sampławie jest połoŜony nowy, a w Bratianie od tylu lat nie ma.  Po 
remoncie drogi nie ma nawet pobocza. 
 
Wójt  odpowiedział, Ŝe gmina nie jest bezczynna w tej sprawie, jest to obowiązek 
Generalnej Dyrekcji Dróg i Autostrad.  Wójt uwaŜa, Ŝe naleŜało go wybudować przy okazji 
modernizacji tej drogi, zamiast wykonanych podjazdów do poszczególnych posesji. Był 
nawet protest mieszkańców w tej sprawie.  
Po wybudowaniu obwodnicy planowanej na 2013 rok, ten odcinek zostanie przekazany 
gminie i będzie drogą gminną, w związku z tym obecnie nie ma interesu budowy chodnika. 
 
Przewodnicz ący  - budowa planowana jest na lata 2011-2013, Dyrektor podpowiada, Ŝe 
korytarz jest juŜ wytyczony i jedynym zagroŜeniem jest rok 2012, w którym odbędą się 
Mistrzostwa w Piłce NoŜnej. 
 
Radny Roman Jadanowski  zapytał, czy chodnik musi mieć szerokość 1,5 m, w 
Pacółtowie jest wąski. W Radomnie jest chodnik, ale samochody cięŜarowe jadą po 
krawęŜniku, nie mają gdzie uciekać, bo jest skarpa do jeziora. 
 
Dyrektor  odpowiedział, Ŝeby budować chodnik przy jezdni, to pas musi mieć szerokość 
minimum 3m, a droga minimum 5,5m.  JeŜeli przebudowuje się istniejącą drogę to chodnik 
minimalnie musi mieć 1,25m. JeŜeli nowa droga, to chodnik musi mieć co najmniej 1,5 m 
szerokości. 
 
Przewodnicz ący Rady  podziękował Dyrektorowi i zgłosił, Ŝe na wyjeździe z Tylic, na 
skrzyŜowaniu po prawej, usypał się garb ziemi i niezbędne jest usunięcie karpy.  
 
Radny Cezary Kawiecki  uściślił, Ŝe przejście, o którym była mowa, miało być na granicy 
miasta Nowego Miasta i Pacółtowa. Z chodnika w Pacółtowie na chodnik na ulicy Wojska 
Polskiego oraz z ulicy Zdrowej na chodnik przy ul. Wojska Polskiego w mieście.  
Na zebraniu wiejskim zgłoszono jeszcze jeden pomysł, przejście z tzw. parowy w 
Pacółtowie. Prosił o interwencję w sprawie pobocza w Pacółtowie na odcinku około 100m 
przed świetlicą, jadąc od strony miasta, po lewej stronie jest studzienka, wszystko 
zapadło, woda do studzienki nie spływa, kiedy mijają się dwa samochody to skutecznie 
zalewają budynek. Według odpowiedzi Zarządu Dróg, na wniosek zgłoszony w ubiegłym 
roku miało być załatwione w kwietniu. 
 
Przewodniczący podziękował Dyrektorowi. 
 
 
Ad 8 
Informację Sanepid-u na temat stanu sanitarnego gminy przedstawiła Pani Ewa Pielak.  
Na terenie gminy nadzorują 96 obiektów, w tym: 
- 2 zakłady słuŜby zdrowia,  
- 10 zakładów z higieny pracy, 
- 17 obiektów z higieny komunalnej, 
- 54 obiekty z Ŝywienia,  
- 13 obiektów oświatowo-wychowawczych.  
Stan sanitarny na terenie powiatu systematycznie poprawia się, gmina Nowe Miasto jest 
zwodociągowania w 100%.  Na 15 nadzorowanych w powiecie wodociągów, w 7 woda 
była kwestionowana w ubiegłym roku, dotyczyło to poziomu manganu, na terenie gminy 
dotyczyło to Tylic i Nawry. Decyzja administracyjna była wystawiona na wodociąg w 
Bagnie (nieszczelność między obudową studni, a pokrywą), usterki zostały usunięte, 
zbiorniki odmalowane. Prace malarskie wykonano na stacji w Tylicach. Badania jakości 
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wody prowadzone są zgodnie z przepisami. 
Gospodarka ściekowa: oczyszczalnia jest tylko w Bagnie, do rozwaŜenia sprawa 
kanalizacji, zwłaszcza w duŜych miejscowościach jak Bratian, Mszanowo.  
Na terenie powiatu jest 6 kąpielisk (nie ma na terenie gminy) wszystkie spełniają wymogi. 
Sprawy interwencyjne: z terenu powiatu wpłynęły 24 skargi o podjęcie działań w celu 
usunięcia uciąŜliwości, głównie dotyczyły jakości wody, gromadzenia śmieci w budynkach 
wielorodzinnych oraz uciąŜliwości związanych z prowadzeniem działalności gospodarczej, 
gospodarki ściekowej.  
Poinformowała, Ŝe nie było raŜących zaniedbań w zakładach produkcyjnych i 
Ŝywieniowych, sytuacja ulega poprawie. 
Obiekty higieny szkolnej – na terenie gminy funkcjonuje 8 małych przedszkoli, które są w 
szkołach, nieprawidłowości nie stwierdzono.  
W ciągu roku kwestionowano stan ogrodzenia w szkole w Gwiździnach, w Zespole Szkół 
w Jamielniku – stan sufitów w stołówce i na korytarzu, w Bratianie podobna sytuacja.  
Rozkłady zajęć ustalone prawidłowo.  
W Skarlinie wystąpił problem w zestawieniu ławek dla uczniów.  
Nie zanotowano Ŝadnych chorób zakaźnych zagraŜających Ŝyciu. Na terenie województwa 
występuje problem boreliozy, w powiecie takŜe zdarzają się. 
Nie stwierdzono przypadku wścieklizny u zwierząt.  
Podsumowując Powiatowy Inspektor Sanitarny stwierdziła, Ŝe w gminie naleŜałoby 
zwiększyć skanalizowanie, w niewielkim zakresie poprawić warunki w szkołach, woda pod 
względem zdrowotnym jest dobra. 
 
Sołtys wsi Bagno Edyta Gorzka  zapytała z czym jest problem w oczyszczalni ścieków w 
Bagnie, moŜe problem z mocami przerobowymi, czy oczyszczalnia jest w stanie te ilość 
przerabiać. Czy jest moŜliwość zmierzenia zapachu. Czy są normy na zapach, który 
wydobywa się z oczyszczalni. 
 
Pani Ewa Pielak  odpowiedziała, ze nie nadzorują oczyszczalni ścieków, jedynie stan  
skanalizowania. W sprawie zapachów odpowiedziała, Ŝe nie ma norm odorowych, w 
związku z tym nie ma moŜliwości kwestionowania.  
 
Przewodnicz ący Rady Gminy Mirosław Wodara  poinformował, Ŝe były uzgodnienia z 
Kierownikiem Gospodarstwa, Ŝe dokona nasadzeń odpowiednich drzew, które 
hamowałyby rozprzestrzenianie się zapachu. 
 
Radny Zbigniew Wi śniewski  zapytał, czy występuje bruceloza. 
 
Pani Pielak  odpowiedziała, Ŝe nie ma takiego problemu.  
 
Więcej pytań nie zgłoszono. 
 
Przewodniczący Rady podziękował Pani Dyrektor i ogłosił 10 minutową przerwę.  
 
 
Ad 9 
Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę nr XXVII/130/08 z dnia 16.12.2008r. w sprawie 
uchwalenia budŜetu gminy Nowe Miasto Lubawskie na 2009r. 
 
Zmiany budŜetu gminy omówiła Skarbnik Gminy: 
załącznik nr 1  zmiany w planie dochodów :  
- w związku z nowym programem księgowym, w dziale oświaty przeniesiono dochody z 
tytułu czynszu za lokale mieszkalne oświaty i odsetki, do działu gospodarka gruntami i 
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nieruchomościami,  
- w inwestycjach: planowana jest realizacja jednego zadania w zakresie remontu świetlic, 
w związku z tym przewiduje się dochody ze środków unijnych w kwocie 500 tys. zł. 
- dotacja na administrację na zadania zlecone – 475 zł.  
- zwiększono subwencję oświatową o 65.973 zł.  
- w dziale 801 zmniejszona dotacja dla pracodawców na szkolenie uczniów o 23.590 zł.  
- pomoc społeczna – świadczenia rodzinne zwiększono o 134.590 zł.  
- 85213 – składki na ubezpieczenie zdrowotne płacone za świadczeniobiorców 
zwiększone o 1.024 zł.  
- dotacja na zadania celowe (zasiłki) zwiększono o 1199zł. (§ 201), § 203 o 1381 zł.  
- dotacja dla Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej – 137 zł. 
- dotacja na doŜywianie – 289 zł.  
Plan dochodów przed zmianą wynosił 22.212.739 zł. zmniejszenie 479.904 zł. dochody po 
zmianach – 21.732,835 zł. w tym: dochody bieŜące 20.399.835 zł. dochody majątkowe: 
1.333 tys.zł. 
załącznik nr 2: 
- omówione wyŜej dochody zostały odzwierciedlone w wydatkach, 
- w dziale 600 – gmina nie otrzymała dotacji na pracownika wykonującego prace 
porządkowe przy Urzędzie, sporządzono umowę zlecenie i w wynagrodzeniach 
osobowych zmniejszono o 4 tys. zł.  utworzono wynagrodzenia bezosobowe (nowy 
paragraf) – 4 tys.zł. 
- gospodarka mieszkaniowa: wydatki po zmniejszeniu wynoszą 500 tys. zł. na inwestycje, 
wkład gminy został zmniejszony o 165.159 zł. i wynosi 221.969 zł.  
- zakupy inwestycyjne § 6060 został wprowadzony z uwagi na przejęte grunty od PKP w 
zamian za zaległości podatkowe, 
- dział 750 administracja – 475 zł. dotyczy wynagrodzeń pracowników wykonujących 
zadania zlecone (ewidencja ludności), 
- rezerwa została zmniejszona o 106.061 zł. w związku z wydatkami inwestycyjnymi, 
- Oświata: 
 – zakup materiałów i wyposaŜenia zwiększony o 1 tys.zł. w szkołach podstawowych, w 
oddziałach przedszkolnych wprowadzono wynagrodzenia bezosobowe na utrzymanie 
obsługi przedszkola – 4.120 zł. fundusz pracy- 101 zł.  składki na ubezpieczenie 
społeczne – 637 zł.  
- pozostała działalność – wynagrodzenia dla pracodawców zgodnie ze zmniejszoną 
dotacją, 
- od 85212 do 85295 – dodane kwoty dotacji,  
- § 921 zwiększono dotację celową dla instytucji kultury (jak w załączniku) związana jest z 
tym, Ŝe Gminne Centrum Kultury samodzielnie wystąpi z wnioskiem o dotację na remont 
świetlicy. Dotacja obejmuje wkład własny, zgodnie z kosztorysem remont tej świetlicy 
będzie wynosił 799.935 zł. z czego 500. tys.zł. to są środki unijne, pozostałą kwotę gmina 
dołoŜy w formie dotacji. 
- zmianie ulega załącznik nr 3 – pozostaje tylko remont świetlicy w Chroślu, w poprzednim 
była świetlica w Lekartach i Tylicach.  Ma to odzwierciedlenie w załączniku nr 2 – środki z 
dotacji – 500 tys. zł. wydatki z dochodów własnych 221.969 zł. Natomiast remont świetlicy 
w Tylicach będzie w budŜecie GCK. 
- załącznik nr 5 – dotacja dla Gminnego Centrum Kultury na działalność bieŜącą bez 
zmian, zwiększenie na inwestycje – remont świetlicy w Tylicach. 
 
Radny Zdzisław Makowski  wyraził niezadowolenie z powodu wykreślenia z budŜetu 
inwestycji w Lekartach, a w Tylicach znalazła się w Gminnym Centrum Kultury. Dysponuje 
planem,  w którym widnieje inwestycja w Lekartach, ze złoŜeniem wniosku w 2009 roku, a 
w budŜecie nie ma odzwierciedlenia. Skąd będą pochodziły środki, jeŜeli nie ma tego w 
budŜecie. 
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Wójt  odpowiedział, Ŝe nie ma Ŝadnej pewności, czy wniosek gminy i Gminnego Centrum 
Kultury zostaną pozytywnie zweryfikowane. Urząd Marszałkowski ma na to 60 dni, później 
utworzony zostanie ranking wniosków, ale gmina będzie zabiegała, aby wnioski zostały 
wysoko sklasyfikowane, to jest zasada konkursu. 
W ramach programu obszarów wiejskich jest mowa tylko o jednym wniosku  gminy, 
dopuszcza się złoŜenie wniosku przez instytucję kultury i moŜe nasze 2 wnioski uzyskają 
akceptację.  
Wójt poinformował, Ŝe podczas rozmowy z sołtysem Lekart i radnym, zadeklarował 
moŜliwość wygospodarowania kwoty około 150 tys.zł. w bieŜącym roku, na cząstkowy 
remont. Zdaniem sołtysa i radnego to nie załatwia sprawy. Wójt zaproponował poczekać 
na przyjęcie strategii Lokalnej Grupy Działania i poprzez nią wystąpić z wnioskiem. JeŜeli 
będzie akredytacja i moŜliwość zgłoszenia wniosku, to na następnej Sesji wygospodaruje 
środki na wkład własny. W ramach Lokalnej Grupy Działania kaŜda gmina moŜe otrzymać 
1 mln zł. w latach 2009 - 2013. W strategii zawarte są zadania z terenu gminy na tę kwotę.  
Zapewnił, Ŝe ta inwestycja nie zginie, jest zawieszona.  
 
Radny Zdzisław Makowski  – zadanie całkowicie zostało wykreślone z budŜetu,  zdarzało 
się, Ŝe inwestycje pozostawały w budŜecie z symboliczną kwotą wydatków, aby całkowicie 
nie wypadły z budŜetu.  
 
Wójt – czyli radny wnioskuje o umieszczenie inwestycji w budŜecie, nawet z symboliczną 
kwotą.  
 
Radny Zdzisław Makowski  odpowiedział, Ŝe najlepiej jakby to była pełna kwota wartości 
dofinansowania.  
 
Wójt  – nabór ma być.  
 
Radny Zdzisław Makowski  - jeŜeli ma być nabór, to dlaczego nie ma w budŜecie. 
 
Wójt  odpowiedział, Ŝe szukaliśmy środków na zapewnienie wkładu własnego gminy dla 
tych dwóch inwestycji. Strategia Lokalnej Grupy Działania nie jest jeszcze zatwierdzona 
przez Urząd Marszałkowski, poza tym nie ma jeszcze akredytacji  - odpowiedniej umowy 
do programu.  
 
Radny Zdzisław Makowski  zapytał, czy jeŜeli zostanie ogłoszony nabór w ramach Lidera, 
Pan Wójt znajdzie środki na wkład własny. 
 
Wójt  odpowiedział, Ŝe wspólnie ze Skarbnikiem dołoŜą wszelkich starań, aby je znaleźć.  
 
Skarbnik  wyjaśniła, Ŝe jeŜeli są szanse na pozyskanie pieniędzy, robimy wszystko, Ŝeby 
zapewnić własne środki i wtedy Sesja jest zwoływana w ciągu kilku dni.  
 
Wójt  prosił o przejęcie tych zmian, a na Sesji następnej lub podczas absolutorium wstawić 
to zadanie w wykazie inwestycji na 2009. 
 
Pan Marcin Buli ński  poinformował, Ŝe Lider Lokalnej Grupy Działania złoŜył wniosek w 
styczniu, w ciągu 3 miesięcy powinno wyjaśnić się, czy strategia Ziemi Lubawskiej została 
wybrana. Omówił dalsze procedury.   
 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały.  
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Rada Gminy, 10 głosami „za”, przy 1 głosie przeciwn ym i 1 głosie wstrzymuj ącym, 
podj ęła uchwał ę Nr XXX/146/09 zmieniaj ącą uchwał ę nr XXVII/130/08 z dnia 16 
grudnia 2008r. w sprawie uchwalenia bud Ŝetu gminy Nowe Miasto Lubawskie na 
2009r. Uchwała stanowi zał ącznik nr 3. 
 
W głosowaniu udział brało 12 radnych. 
 
 
Ad 10 
Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Planu Odnowy Miejscowości Chrośle na lata 2009-
2016. 
 
Pan Marcin Buliński poinformował, Ŝe Urząd Marszałkowski ogłosił nabór wniosków do 
programu „Odnowa wsi i dziedzictwa kulturowego” do 31 marca br. moŜna składać wnioski 
dotyczące remontu i modernizacji świetlic, kaŜda instytucja moŜe zgłosić tylko jeden 
wniosek. Jak juŜ było powiedziane jeden złoŜy gmina, a drugi Gminne Centrum Kultury.  
Obowiązkowym załącznikiem do wniosku jest plan odnowy miejscowości.  
Plany zastały opracowane dla Chrośla i Tylic, zawierają: charakterystykę miejscowości, 
inwentarz zasobów słuŜących odnowie miejscowości, ocena mocnych i słabych stron 
miejscowości, opis planowanych zadań inwestycyjnych i przedsięwzięć aktywizujących 
społeczność lokalną w okresie przynajmniej 7 lat od dnia przyjęcia planu.  
Plany zostały przyjęte na zebraniach wiejskich.  
 
Pytań nie zgłoszono. 
 
Przewodniczący Rady odczytał treść uchwały. 
 
W głosowaniu, Rada Gminy jednomy ślnie podj ęła uchwał ę nr XXX/147/09 w sprawie 
przyj ęcia planu odnowy miejscowo ści Chro śle na lata 2009-2016. Uchwała stanowi 
załącznik nr 4. 
 
 
Ad 11 
Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Planu Odnowy Miejscowości Tylice na lata 2009-
2016. 
 
Przewodniczący rady odczytał treść uchwały. 
 
W głosowaniu, Rada Gminy jednomy ślnie podj ęła uchwał ę nr XXX/148/09 w sprawie 
przyj ęcia planu odnowy miejscowo ści Tylice na lata 2009-2016. Uchwała stanowi 
załącznik nr 5. 
 
 
Ad 12 
Odpowiedzi na zapytania i wnioski. 
 
Odpowiedzi na zapytania i wnioski udzielono w pkt 6.  
 
Przewodnicz ący Rady  poprosił Dyrektora Gminnego Centrum Kultury o udzielenie 
odpowiedzi w sprawie zatrudnienie radnego Kawieckiego.  
 
Pan Andrzej Andrzejewski odpowiedział, Ŝe przepisy o zatrudnianiu w instytucjach 
kultury określają stanowiska i jednym z nich jest główny specjalista i ono jest najbardziej 
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odpowiednie do obowiązków, które będzie wykonywał, a będzie to pozyskiwanie środków 
z zewnątrz nie tylko unijnych, ale takŜe z funduszy, fundacji na szeroko pojętą promocję.    
W tym roku Gminne Centrum będzie realizowało inwestycje – remont świetlicy w Tylicach. 
Pan Dyrektor wspomniał, Ŝe nie ma doświadczenia w tym zakresie, dopiero przejęli jedną 
świetlicę w Mszanowie, ale po remoncie.  
Przy okazji podziękował za współpracę z sołtysami.  
 
Radny Ireneusz Kowalski  zapytał, czy Pana Dyrektora będzie stać na utrzymanie 
pracownika – specjalisty. Wójt poinformował, Ŝe dotacji nie zwiększy.  
 
Pan Dyrektor  odpowiedział, Ŝe to zobowiązuje do pozyskiwania właśnie środków z 
zewnątrz, równieŜ gminy. 
 
Przewodnicz ący Rady Gminy Mirosław Wodara  stwierdził, Ŝe moŜliwości pozyskania 
środków jest mnóstwo, trzeba umieć z nich skorzystać i zadbać o udział własny. 
 
Radny Ireneusz Kowalski  stwierdził, Ŝe jeŜeli nowy pracownik będzie tak dobrze działał 
jak Dyrektor działa przez swój okres zatrudnienia, to będzie bardzo dobrze. Pochwalił 
Dyrektora za działanie, ze świetlicy w Mszanowie zadowolone jest całe społeczeństwo. 
Podziękował Panu Wójtowi za pomoc w urządzaniu kuchni w świetlicy.  
 
Pan Dyrektor  – to nadal jest osoba, która pełni funkcję radnego i nie ma taryfy ulgowej.  
Zapewnił, Ŝe będą współdziałać i maksymalnie wykorzystywać wszystkie moŜliwości jakie 
są w tej dziedzinie, nie tylko na świetlicę w Tylicach, ale pozostałe.  
 
 
Ad 13 
W związku z wyczerpaniem porządku obrad, Przewodniczący Rady Gminy Mirosław 
Wodara zamknął obrady XXX Sesji Rady Gminy Nowe Miasto Lubawskie z/s w 
Mszanowie. 
 
 
 
sekretarz obrad                                            Przewodniczący Rady Gminy  
Ireneusz Kowalski                                                Mirosław Wodara  
 
 
 


